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    Az ErdéLyI MAGyAr Néppárt bIhAr MEGyEI hAvILApJA I. évFOLyAM, 4. SzáM, 2013. AuGuSztuS

Nemrég az érmellék egy kistelepülésé-
re, érolasziba látogattunk, ahol betekin-
tést nyerhettünk a falu mindennapjaiba és 
egy mezőgazdaságból élő család küzdel-
mes életébe.

A Székelyhídtól 6 km-re elterülő, még az Ár-
pád-korban települt, a múlt század elején még 
ezerfős Érolasziban ma már csak félszázan él-
nek. Az itteniek nagy része földművelésből, 
gazdálkodásból tartja fenn magát. Élethelyze-
tük sok szempontból hátrányos, kilátástalan 

– nincsenek például közösségi intézményeik: 
postahivatal, kultúrház, könyvtár, kihelyeszett 
ügyintézői iroda stb. Annak is örülhetnek, hogy 
egyáltalán létezik egy orvosi rendelő, ahova 
fordulhatnak, ha betegek. Egy elemi iskola is 
működik a településen, összevont osztályok-
kal, sajnos azonban fennáll annak a veszélye, 
hogy a következő tanévtől ezt is megszüntetik 
az elégtelen gyermeklétszám miatt. 

A falu elöregedett, ami nagyrészt annak a 
következménye, hogy a településen egyálta-
lán – és a környéken is nagyon kevés – a mun-
kalehetőség, ezért a fiatalok kénytelenek el-
költözni. Nincsenek közösségi tereik sem, ahol 
összejöhetnének, a néhai kultúrotthon épü-
lete annyira leromlott állapotban van, hogy 
használhatatlan. A társasági élethez nincsenek 

Érolaszi szegények és gazdagok

Mint ismeretes, az Érmihályfalvi Önkormányzat a város lakos-
ságának érdekeit semmibe véve úgy határozott, hogy befogadja 
a saját szeméttelepére egy szomszédos, kétszer akkor város, Mar-
gitta kommunális hulladékait is. A politikai hátterű mutyizást sejte-
tő, a közösségi érdekeket durván sértő döntés ellen aláírásgyűjtés 
indult az érmelléki városban, ami azt célozza, hogy a helyi képvi-
selő-testület változtassa meg korábbi beleegyező határozatát. A 
több száz érmihályfalvi polgár kézjegyével és személyi adataival 
ellátott beadványt az aláírásgyűjtés kezdeményezői benyújtották 
az önkormányzathoz, ahol ahelyett, hogy komolyan vették volna 
és határozati javaslatként napirendre vették volna mint alulról jövő 
állampolgári kezdeményezést, a hivatalnokok feltették azt az elöljá-
róság www.ermihalyfalva.ro című hivatalos honlapjára, onnan pe-

dig felkerült egy közösségi portálra. Magyarán, a polgárok személyi 
adatait tartalmazó okmány közprédává vált. Az Erdélyi Magyar Nép-
párt mint a kezdeményezés támogatója bűnvádi feljelentést tett az 
önkormányzat illetékes vezetője, Nyakó József polgármester ellen, 
kérve, hogy a nyomozás során a bűnüldöző szervek derítsenek 
fényt az eset részleteire és az összes elkövető kilétére. A panaszo-
sok a 2003. évi 161-es törvény 44. cikkelye alapján kérik az engedély 
nélküli adatszolgáltatás tettének megállapítását és megtorlását, a 
Btk. 196. cikkelye alapján ugyanezt a hivatali titok kiszolgáltatása 
miatt, illetve a személyekkel szemben elkövetett visszaélés miatt, 
ami a Btk. 246. számú artikulusa alapján büntetendő. A nyomozás 
és az esetleges vádemelés a margittai bíróság mellett ügyészség 
hatáskörébe tartozik.

Adatokkal való visszaélés Mihályfalván
folytatása a 2. oldalon
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körülmények, nincsenek kezdeményezések, 
s a helyi események száma elenyésző. Mind-
ezen tényezők előbb-utóbb arra kényszerítik 
a még ott élő fiatalokat, hogy nagyobb város-
okban vagy külföldön próbáljanak szerencsét. 

A településnek egy református temploma 
van, mely egyben talán az egyetlen neveze-
tessége is az Érolaszinak. A felekezeti életről 
kérdezve a helyieket megtudhattuk, hogy a 
hitélet eseményei is javarészt csak a vasárna-
pi istentiszteletekre korlátozódnak. Az ezeken 
való részvételi arány az utóbbi időkben egyre 
csökken, melynek oka talán abban fogalmaz-

ható meg, hogy elvi különbségek vannak a 
templomba járók között. Már nem feltétlenül 
a vallási összetartozás hangsúlyozódik a temp-
lomok falain belül, hanem egyre nagyobb 
teret hódít a különböző politikai és nézetbeli 
különbözőségek. 

A település közigazgatásilag Székelyhíd-
hoz tartozik, ami azért előnytelen a falu lakói 
számára, mert különféle ügyeik elintézése ér-
dekében be kell utazniuk a városba. Az olaszi 
gazdák szemszögéből nézve a hétköznapokat, 
nagy problémát jelent a tájékoztatás teljes hi-

ánya. Régebben rendszeresen szerveztek falu-
gyűléseket, ahol a gazdák egymás között meg 
tudták beszélni a problémáikat, sőt helyben 
döntötték el és oldották meg ügyeiket. Ma 
már senki sem szervez hasonlókat, a „szövet-
ség”, az ún. „érdekképviselet” nem foglalkozik 
a gazdálkodók mindennapi problémáival, csu-
pán a szavazataikra vadászik. Sok a tisztázatlan 
földtulajdon, ami az emberek között feszültsé-
get kelt. Több tényező is közre játszik abban, 
hogy egyre mélyül a földtulajdonosok közötti 
vita. Tizenhárom év telt el az utolsó „földtör-
vény” életbe lépésétől, azonban ma is vannak 
olyan személyek, akik jogtalanul próbálnak 

földterületekhez jutni, megkaparintani azt, 
ami nem volt soha az övék vagy a felmenőiké. 
Ugyanakkor miután megindultak az európai 
uniós földtámogatások, a helyi gazdák egyre 
kevésbé lettek egymás partnerei a problémák 
megoldásában. A gazdák nehezményezik, 
hogy nem kapnak megfelelő tájékoztatást az 
EU-s források biztosította lehetőségekről. Ezek 
a problémák nem csak ezen a településen ne-
hezítik meg a gazdák életét, ezért az Erdélyi 
Magyar Néppárt nemrégiben bejegyeztetett 
egy gazdaszervezetet, mely célkitűzésének te-

kinti, hogy elősegítse a tájékoztatást és a forrá-
sok egyszerűbb hozzáférését.

További gondokat okoz a gazdáknak az is, 
hogy Olasziban és környékén a mezőgazdál-
kodás javarészt a takarmánytermesztésre kor-
látozódik. A sok import termék miatt a kertész-
kedés nem kifizetődő, a gyümölcstermesztés 
kevésbé jellemző, inkább háztáji jelleggel 
létezik. De a megtermelt takarmánynak nincs 
felvevő piaca, az árak folyamatosan ingadoz-
nak, a környéken pedig nem nagyon vannak 
felvevő helyek.

A településen hozzávetőlegesen 10–12 kis-
gazda van, akik több mint 10-15 hektár földte-
rületet művelnek, továbbá 1–2 nagygazda is 
tevékenykedik a környéken. Amikor beszélge-
tőpartnereink saját közösségükről beszélnek, 
két csoportot említenek: a „szegényekét” és 
„gazdagokét”. Ez több társadalmi problémát is 
felvet. Gyakorlatilag mindkét csoport ugyan-
annak a közösségnek a része, mégis óriási az 
életszínvonalbeli szakadék közöttük. Ezzel 
együtt nyílt titok, hogy sajnos vannak olyanok 
is a településen, akik visszaélnek anyagi hely-
zetükkel, és nagyobb összegű kölcsönöket ad-
nak magas kamatokkal az arra rászorulóknak, 
akiktől aztán egyrészt a kamatokat behajtják, 
másrészt pedig vagyonaik elkobzásával fenye-
getőznek, amennyiben ezek a kölcsönök nem 
kerülnek visszatérítésre a kamatokkal együtt. 
Az uzsorások térhódítása komoly veszélyt 
jelent, amit nem szabadna figyelmen kívül 
hagyniuk a közösség vezetőinek és a hatósá-
goknak. 

A falu utcáit, elhanyagolt épületeit és az itt 
élők nehézségeit látva joggal tevődik fel a kér-
dés: hogyan mozdítható ki a reménytelenség 
állapotából ez a jobb sorsra érdemes telepü-
lés és miért nem tesz semmi érdemlegeset a 
mandátumot nyert érdekképviselet a negatív 
folyamatok megállításáért? A közösség ösz-
szekovácsolásával, a helyiek összefogásával és 
vezetőik pozitív, segíteni akaró hozzáállásával 
van még remény arra, hogy Érolaszi talpra áll-
jon. Bízzunk benne, hogy így lesz.  

folytatás az 1. oldalról

Érolaszi szegények...

Tavaly március 7-én az érseléndi fiatalok egy csoportja elhatározta, 
hogy alapít egy egyesületet, melynek célja az általános műveltség és 
a közélet minőségének emelése, valamint kitörni az elszigeteltségből. 
Nem gondoltuk, hogy mennyi kellemetlenség, huzavona, sok papír-
munka szükséges egy ilyen non profit egyesület bejegyzéséhez azon 
túl, hogy az anyagi része sem volt kedvező. Végül is sikerült az utolsó 
akadályt is elhárítani, és megkaptuk az egyesület pecsétjét, amelyen ez 
áll: ÉRSELÉNDI FIATALOK EGYESÜLETE.

Ahhoz, hogy működjön is ez az egyesület, szükség van egy helyiség-
re. Ez nem lett volna megoldhatatlan, mivel a volt kollektív gazdaság 
irodahelyisége üres. Ennek kiutalásáért az illetékes érsemjéni polgár-
mesteri hivatalhoz kérvényt tettünk le 2012. szeptember 28-án (iktató-
szám 2847). Ezzel elkezdődött a kálvária. A kérvényre a törvény által 
előírt 30 nap elteltével sem válaszolt a községi önkormányzat, ezért 
újabb kérést nyújtottunk be 2012. november 26-án (iktatószám 3396). 
Ekkor választ kaptunk, dátum nélkül, amiben újabb adatokat kértek. 
Megkapták nyomban. Újabb várakozási idő következett, de semmi 
felelet, figyelembe sem vettek bennünket. Ekkor aláírásgyűjtésbe kezd-
tünk, 182 személy (20 %-a a falunak) támogatta a törekvésünket, a lis-

tát idén március 14-én adtuk le (iktatószám 710). Választ erre sem kap-
tunk. Így egy újabb kérvényt tettünk le április 29-én (iktatószám 1145). 
Most 2013. június 5-ét írunk, de még választ most sem kaptunk. 

Tisztelt olvasó, abban az épületben, aminek egyik helyiségét szék-
háznak kértük, az érseléndi fiatalok szüleinek és nagyszüleinek verejté-
kes munkája van benne, de olyanok diszponálnak fölötte, akik nem is 
seléndiek. Ez is felháborító. Egy valamirevaló helyiség hiányában nem 
könnyű a szervezeti munkát ellátni, és a falunkban nincs olyan hajlék, 
ahol a fiatalok összegyűlhetnek. Kultúrház nincs, de már kocsma sincs. 
Mindenki ott iszik, ahol italt talál.

Szándékunk, ha már az érsemjéni elöljáróság nem vesz tudomást 
törekvéseinkről, legalább a közvéleményt felvilágosítani a helyzetünk-
ről, a történtekről, hogy annak ismeretében  fogalmazhassa meg saját 
véleményét bárki. A remény még megvan, és nem adjuk fel, még akkor 
sem, ha a mi kálváriánk jó egy éve tart. 

Az Érseléndi Fiatalok Egyesülete nevében 
Szima Adalbert elnök                         

Az érseléndi fiatalok kálváriája
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Július 19-én a nagyváradi Városházán tar-
tották a Partiumi Autonómiatanács (PAT) 
alakuló ülését. A helyszínválasztás azért is 
jelképes, mert a bihari megyeszékhely a Par-
tium regionális központja. Az alakuló ülés egy 
2008-ban indult folyamat eredménye volt. 
Ekkor hozták létre Érmihályfalván a Partiumi 
Autonómia Kezdeményező Bizottságát ifj. 
Szilágyi Ferenc elnökletével. Számos szakmai 
jellegű anyagot dolgoztak ki azóta, különböző 
rendezvényeket szerveztek, továbbá az auto-
nómia és a Partium népszerűsítését szolgáló 
kiadványokat adtak ki. 

2013 elején Szatmárnémetiben az Erdélyi 
Magyar Nemzeti Tanács döntést hozott a Par-
tiumi Autonómiatanács létrehozataláról, az 
alakuló ülést Zilahon készítették elő. A Partium 
öt megyéjének képviselői vettek részt ezen: az 
EMNT megyei delegáltjai, továbbá az akadé-
miai és civil szféra, valamint a történelmi egy-
házak képviselői. Toró T. Tibor mint az Erdélyi 
Magyar Néppárt elnöke megfigyelői státus-
ban volt jelen az eseményen. 

A PAT feladata a partiumi autonómia és ön-
rendelkezés gondolatának népszerűsítése, az 
ehhez tartozó szakmai és tájékoztató anyagok 
kidolgozása, illetve majdan a vonatkozó tör-
vényjavaslatok elkészítése, az egyéb ide kap-
csolódó akciókban való részvétel, vagy ezek 

szervezése – az aláírásgyűjtéstől egészen a 
közterületeken való tüntetésekig. 

A PAT hét fős elnökséggel alakult meg, min-
den egyes megye egy-egy elnökségi tagot de-
legált. Elnöknek Csomortányi Istvánt, míg alel-
nöknek Szilágyi Ferencet választották meg. 

Elfogadták az év hátralevő részére vonatkozó 
cselekvési tervet, amiben szerepel az első tá-
jékoztató anyagok elkészítése, és olyan kényes 
kérdések is, mint a Partium határainak, illetve a 
Partium jelképeinek (zászló és címer) javaslati 
szintű kidolgozása. 

Megalakult a Partiumi Autonómiatanács

Augusztus 16-án a nagykárolyi Károlyi-kas-
télyban tartotta meg rendes ülését a Partiumi 
Autonómiatanács (PAT), ahol jelen volt többek 
között Csomortányi István elnök és Szilágyi 
Ferenc alelnök, valamint minden egyes parti-
umi megye delegált elnökségi tagja. A PAT azt 
szolgálja, hogy területi autonómiát vívjunk ki 
az itt élő magyar közösség számára, mivel a 
Partium egy olyan területe Erdélynek, amely 
a magyar határ mentén fekszik, és ahol mint-
egy 400 ezer magyar él – mondta el lapunk-
nak Csomortányi István, a Partiumi Autonómia 
Tanács elnöke. Egy olyan területről beszélünk, 

amely tulajdonképpen gazdaságilag ki van 
szolgáltatva a mai román államnak, Bukarest 
gyakorlatilag gyarmatként kezeli. 

 
Saját címer és zászló
 
A Károlyi-kastélyban megtartott ülésen 

fontos szerepet töltött be a Partium jelképe-
inek kidolgozása. Nagyon fontos az, hogy a 
Partiumnak saját címere és zászlója legyen – 
magyarázta Csomortányi. Elmondása szerint 
szeptember elején egy meghívásos pályázatot 
hirdetnek meg, amelynek első rendű alapfel-

tétele az, hogy egy történelmi szimbólumot 
vagy szimbólumokat használjanak fel a terve-
zők. A partiumi megyéknek, vármegyéknek is 
megvannak a maguk hagyományos jelképei, 
ezeket kellene összeforrasztani, hogy az ezen 
a területen élő emberek a magukénak érez-
hessék, és ki is függesszék azt otthonukban – 
tette hozzá a PAT elnöke. 

 
Népszerűsíteni kell az autonómiát
 
A Partiumi Autonómiatanács ülésén a címer 

és zászló mellett fontos szerepet töltött be az 
autonómia népszerűsítése is a Partiumban, 
de nemcsak a magyar, hanem a román ajkú 
honfitársak között is, kétnyelvű, tükörfordítású 
szórólapok formájában. A tapasztalat azt mu-
tatja, hogy az emberek többsége szívesebben 
nézeget egy képet, mintsem elolvasson egy 
száraznak tűnő szöveget. Ép ezért a vizualitás-
ra fogunk összpontosítani, amikor egy szóróla-
pot vagy egyéb nyomtatványt akarunk majd 
az emberek kezébe adni – magyarázta Szilágyi 
Ferenc, a PAT alelnöke. A népszerűsítésben 
oroszlánrészt vállaló alelnök közreműködésé-
vel szeptember elején kerékpártúrát szervez-
nek. Margitta település hatvan kilométeres 
körzetéből érkeznek majd szatmári, szilágysá-
gi és bihari kerékpárosok, hirdetve a területi 
autonómia fontosságát.

A Partiumnak címer és zászló kell
A PAT SZEPTEMBER ELEJÉN MEGHÍVÁSOS PÁLYÁZATOT HIRDET 
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ZATYKÓ GYULA, az Erdélyi Magyar Néppárt 
alelnöke a váradi Szent László Napok főszer-
vezőjeként nyilatkozott a Csillagos Híreknek 
arról, hogy egy mesterségesen gerjesztett 
botrány árnyékolta be utólag a sikeres rendez-
vényt. A botrány alapja egy tetten ért lopás, 
amelynek elkövetője a Bihar megyei RMDSZ, 
mely ellopta a Szent László Napok arculati 
tervét, elnevezését, és mintha saját szellemi 
terméke lenne, kérelmezte a védjegyhivatal-
tól a levédését. A lebukás után Szabó Ödön 
ügyvezető elnök a legjobb védekezés a táma-
dás elvét követve mindenfélét kitalált, erősen 
sántító magyarázattal próbálkozott elterelni 
a figyelmet a lopási kísérletről. „Ez viszont 
egy olyan tény, melyre nem létezhet semmi-
lyen magyarázat. Aki ebben a kérdésben a 
merénylők védelmére kelt, az vagy nem látja 
át a cselekmény súlyát, vagy érdekből hajbó-
kolt” – mondta Zatykó, aki bízik abban, hogy 
a nagyváradi, bihari emberek eléggé tisztán 
látják ennek a próbálkozásnak a sötét hátterét, 
és akként is kezelik. Látniuk kell azt is, hogy 
a „kisajátítás” megint megmutatta, hogy az 
RMDSZ-ben milyen erkölcsű személyek diktál-
nak. A szervezet egyszerű, becsületes tagjait, 
szavazóit, támogatóit is ugyanúgy meg kell 
botránkoztassa a lopás és a hazudozás, hiszen 

ez az ő hitelüket is rontja. „Fiatal önkénteseink 
előtt – akik tiszta lélekkel és szándékkal járul-
tak hozzá a rendezvény sikeréhez – restellem, 
hogy a politika ilyen csúnyán belerondított 
a munkájukba. Ugyanakkor jól tudom, hogy 
nem nekem kell itt restelkednem, nem én vol-
tam az, aki lopni próbált” – szögezte le a fő-
szervező. Emlékeztetett: az egész rendezvény 
alatt sikeresen iktatták ki a politikát, ezzel a fe-
lelőtlen lopási kísérlettel – ami egyértelműen 

politikai indíttatásból történt – került képbe a 
megosztó pártpolitika az RMDSZ révén. Való-
jában attól a 30 ezer embertől lopták volna el 
a rendezvényt – egy önfeledt, derűs élményt 
–, akik részt vettek a Szent László Napokon. Az 
a magyarázat pedig, hogy nem használható 
a Szent László Napok megnevezés, nevetsé-
ges. A Kárpát-medencében se szeri, se száma 
a Szent Lászlóról, Szent Györgyről vagy Szent 
Istvánról szóló polgári, nem egyházi vagy nem 
csak egyházi jellegű rendezvényeknek. Zaty-
kó kifejtette: „Többször egyeztettünk a váradi 
római katolikus püspökkel, aki kifejezte azon, 
mindenki által tiszteletben tartott álláspont-
ját, hogy az anyaszentegyház sajátos egyházi 
eszközökkel élteti Szent László kultuszát, és 
nem óhajt világi rendezvény lebonyolításá-
ban szerepet vállalni, ám semminemű kifogást 
nem emelt annak megtartása és elnevezése 
miatt.” Álságosnak mondta Szabóék „szentvé-
dő” handabandázását, aminek egyetlen célja: 
összeugrasztani a más-más felekezetű magya-
rokat és egyházaikat. Mindenesetre a szerve-
zők dőben megóvták az Állami Találmányi és 
Védjegyvédelmi Hivatalnál (OSIM) az RMDSZ 
erkölcstelen módon benyújtott levédési ké-
relmét. Vélhetően szeptember végéig döntés 
születik az ügyben.

A Bihar megyei RMDSZ lopási kísérletéről

Megkezdődött 2013. augusztus 1-jén az ál-
lampolgárságot szerzett külhoni magyarok vá-
lasztási regisztrációja a külképviseleteken, va-
lamint a magyarországi választási irodákban. 
Az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács (EMNT) és 
az Erdélyi Magyar Néppárt képviselői Csíksze-
redában, illetve Kolozsváron az elsők között 
regisztráltak, és sajtótájékoztatón hívták fel a 
figyelmet a történelmi jelentőségű pillanatra.

Csomortányi István, a Néppárt partiumi 
szervezési igazgatója és Bihar megyei elnöke, 
valamint Soós Sándor Kolozs megyei elnök a 
kolozsvári főkonzulátus udvarán tartott sajtó-
tájékoztatójukon ismertették a regisztráció fo-

lyamatát. Postai úton kapták meg a kétoldalas 
regisztrációs ívet tartalmazó borítékot, vala-
mint egy részletes tájékoztatást a folyamatról. 
„Az adatlapon és a névjegyzék-bevételi kérel-
men személyes adatainkat kell megadjuk: ne-
vünket, lakcímünket, személyi azonosítónkat, 
ami a lakcímkártyáról olvasható le. Azok a pol-
gárok, akik még nem kapták kézhez a lakcím-
kártyájukat, a magyar útlevél vagy a honosítá-
si dokumentumokon szereplő adatok szerint 
tölthetik ki a formanyomtatványt” – részletez-
te Soós.

„A Néppárt mindenképpen segíteni sze-
retne ennek a folyamatnak a kiteljesítésében, 

hiszen úgy gondoljuk, hogy a nemzet újra-
egyesítésének ez egy újabb nagyon fontos 
állomása” – hangsúlyozta Csomortányi a saj-
tótájékoztatón. Ugyanakkor felhívták a figyel-
met: november elsejétől a Nemzeti Választási 
Iroda honlapján is regisztrálni lehet. Innen le-
tölthetők a formanyomtatványok és a kitöltési 
segédletek. Csomortányi és Soós arra biztatják 
a magyar állampolgárságot szerzett erdélyie-
ket, hogy mielőbb regisztráljanak és éljenek a 
szavazati lehetőséggel. 

Csíkszeredában elhangzott: az EMNT a 
magyar nemzethez tartozás tudatának erősí-
tését elsődleges céljának tekinti. Ennek szel-
lemében végezte az elmúlt két és fél évben a 
honosítási tevékenységét, amely során több 
mint 166 ezer személynek zárta le a honosítási 
kérelmét. Az EMNT székelyföldi honosítási ko-
ordinátora reményét fejezte ki, hogy más ma-
gyar szervezetek is hasonlóan fontosnak gon-
dolják a magyarországi választásokon való 
részvételt, hiszen össznemzeti ügyről van szó. 
„A magyar állampolgársággal együtt nemcsak 
jogok, de kötelezettségek is járnak” – érveltek 
a Néppárt székelyföldi vezetői, történelmi je-
lentőségűnek nevezve, hogy hosszú idő után 
a külhoni magyarok szavazati jogot kaptak. 

Mindazok, akik további tájékoztatást sze-
retnének a regisztráció folyamatáról, a főkon-
zulátusokon érdeklődhetnek, ugyanakkor az 
EMNT és a Néppárt irodáiban is segítséget 
kérhetnek.

ÖSSZNEMZETI ÜGY A RÉSZVÉTEL A MAGYARORSZÁGI VÁLASZTÁSOKON
Elindult a választási regisztráció
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Megmenekül a tamáshidai bazilika
Újra a régi pompájában tündökölhet a ta-

máshidai Árpád-kori bazilika, miután a Pro 
Partium Egyesület – Csomortányi István, az 
Erdélyi Magyar Néppárt (EMNP) Bihar megyei 
elnöke és Balogh János, az alakulat nagysza-
lontai vezetője közbenjárásával – megkapta az 
épület 49 évre szóló használati jogát. A meg-
állapodást, amely szerint az egyesület vállalja 
az épület felújítását, a tulajdonos Keményfok 
községi (Avram Iancu) önkormányzat határo-
zattal pecsételte meg. Az egyesület képvise-
lői szerint a megegyezés azért is fontos, mert 
a Trianon után telepített Keményfok elöljárói 
példás együttműködési készségről és magyar 
épített örökség iránti – nem kevés magyar ve-
zetőt megszégyenítő – példás érzékenységről 
tettek tanúbizonyságot. Mint emlékeztetnek, 
a romtemplomról már többször is beszámolt 
a megyei sajtó, hírül adták, hogy a szebb na-

pokat látott egyházi hajlékban most jószágo-
kat tartanak, és biztos pusztulásra van ítélve. 
„Egyesek szereplési vágyukban már szórvány-
ban végzett tevékenységük igazolására is 
használták a dél-bihari magyarság pusztulásá-
nak e mementóját, de tenni nem tettek sem-
mit” – idézték fel.

A használati jog megszerzése után kérdé-
sünkre Csomortányi István elmondta, már 
több vállalkozó is ígéretet tett arra, hogy a 
felújítási munkálatokban segítenek, anyagi tá-
mogatást nyújtanak. Mint az építőmérnök-po-
litikus ecsetelte, az első feladat a terület régé-
szeti tehermentesítése, a középkori templom 
igényes régészeti feltárása. Ezt követi majd az 
ingatlan építészeti felmérése, a statikai álla-
pot szaktanulmányban való rögzítése, hogy a 
felújítási tervdokumentáció még a télen elké-
szülhessen. „Amint a terv elkészült, s minden 
szakhatósági engedélyt zökkenőmentesen 
be tudunk szerezni, reményeink szerint jövő 
ilyenkor már az építési engedély is a kezünk-
ben lesz” – fejtette ki Csomortányi.  Hozzátet-
te: amikor a felújítási tervdokumentáció elké-
szült, a hozzátartozó költségszámítás alapján 
magyarországi, európai uniós és akár romániai 
pályázati pénzek bevonásával képzelik el a 
konkrét felújítást. „A cél nem feltétlenül az ere-
deti állapot visszaállítása, hanem a megma-
radt részek helyreállítása, és az eredeti állapo-
tot megközelítő felújítás elvégzése” – tudtuk 
meg. A Pro Partium Egyesület tervei szerint Is-
ten ősi erdőháti hajléka turisztikai és kulturális 

célokat fog szolgálni a dél-bihari szórványma-
gyarság megmaradásáért. 

Gyűlöletre való felbujtás miatt emelt bűn-
vádi panaszt ismeretlen elkövetők ellen a 
nagyváradi ügyészségen Csomortányi István, 
az Erdélyi Magyar Néppárt Bihar megyei szer-

vezetének elnöke azt követően, hogy a július 
20-án a kormány régiósítási tervei ellen meg-
szervezett tüntetés előtt Örvénden precedens 
nélküli uszító szórólapok jelentek meg, ami 
sokakat eltántorított a békés megmozduláson 
való részvételtől. 

Július 19-én ugyanis több száz olyan szó-
rólap landolt a helyi lakosok postaládájában, 
ami a Toroczkay-féle magyarországi betyárse-
reg mintájára hirdetett tagtoborzót. A magát 
Örvéndi Betyárseregnek nevező kezdemé-
nyező éppen a református templom elé, azaz 
a néppárt rendezvényének előre bejelentett 
helyszínére invitálta a csatlakozni kívánó ma-
gyarokat, azzal riogatva őket, hogy a román 
hatóságok „vérbe akarják fojtani” a néppárt és 
az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács (EMNT) által 
szervezett megmozdulást. „Hozzál magaddal 
munkaeszközöket: baltát, feszítővasat, csá-
kányt, gereblyét, kapát, ásót stb.” – állt egye-
bek mellett az ismeretlen eredetű szórólapon.

A tagtoborzót egyébként „véletlenül” 19.30 
órára hirdették meg, miközben a néppárt ren-
dezvényének meghívójában 20 órás kezdés 
szerepelt, a területfoglalási bejelentőben csak 
azért 19.30, hogy a szervezőknek az emberek 
megérkezéséig legyen idejük előkészíteni a 
helyszínt. Csak a hatóságok tudhattak arról, 
hogy milyen időpont állt a csendőrséghez be-

nyújtott kérésben. A helyi lakosok egy része az 
RMDSZ-t sejti a nyílt provokáció mögött. Mint 
Csomortányi egy sajtótájékoztatóján elmond-
ta, az örvéndiek azt gyanítják, hogy Grimm 
András, az Bihar megyei RMDSZ szórványért 
felelős alelnöke áll az ügy hátterében, aki hely-
béli.

Grimm a sajtó megkeresésére még aznap 
mosta a kezeit, ugyanakkor felszólította a nép-
párt Bihar megyei elnökét, mondja meg, kik 
állították, hogy neki köze lenne a szórólapok-
hoz. „Nem meglepő, hogy a Grimmet az ér-
dekli a leginkább, kik merték azt állítani, hogy 
köze lenne a történtekhez, de a bosszúállás 
helyett az igazság felderítése a legfontosabb, 
hiszen az elkövető nagyon veszélyes játékot 
játszik a bihari magyarsággal. Csak bízni tu-
dunk benne, hogy az RMDSZ-nek semmi köze 
sincsen az esethez”– mondta Csomortányi.

A néppárt megyei elnöke továbbá elmond-
ta, hogy jelenleg az ügy a hatóságok kezében 
van, és várják, hogy feljelentése nyomán a 
rendőrség és az ügyészség felkutassa és fe-
lelősségre vonja az elkövetőt vagy elkövető-
ket. A betyáros tagtoborzóra egyébként sem 
akkor, sem azóta nem került sor Örvénden, a 
szórólapok készítőinek viszont azt sikerült el-
érniük, hogy a félelemkeltés miatt több lakos 
is távol maradt a tüntetéstől.

„Betyárok” uszítottak Örvénden



CSILLAGOS HÍREK

HISzünK ERdéLybEn!

6 2013. AUGUSZTUS

A Néppárt alig pár hete megalakult nagyszalontai ifjúsági partner-
szervezete, a Minta mintegy első akcióként megszervezett egy gyerek-
tábort – a párt helyi szervezetének védnöksége alatt. Az Erdélyi Magyar 
Nemzeti Tanács dél-bihari szórványközpontja, a Kossuth utcai ház iro-
dája, udvara és kertecskéje szolgált helyszínül, itt tartották meg a gye-
rekek közös szabadidős foglalkozását. Balogh János szalontai EMNP-
elnök elmondta: a Néppárt a mintás fiataloknak megígérte, minden 
tőlük telhető segítséget megad nekik, amennyiben bármilyen hasznos 
tevékenységgel bizonyítani óhajtanak. Az augusztus második hetében 
rendezett táborba sikerült 15 gyereket verbuválniuk, 4-től 8 éves korig. 
Makkai Ágota, a szalontai Minta elnöke elmondta: a szülők fejenként 30 
lejes, szimbolikus adománnyal járultak hozzá akciójukhoz, ezt a foglal-
kozásokhoz szükséges anyagok beszerzésére fordították. Naponta 10 

és 14 óra között a leánykákat  a babakészítés, a sógyurmázás és kifestés 
rejtelmeibe avatták be, a srácok inkább az udvaron labdáztak. De volt 
közös táncprogram is, és a mesevetítések sem maradtak el. Mindezen 
tevékenységekben kiemelendő Pelók Gabriella nyugalmazott tanárnő 
közreműködése, amely pozitív példa lehet az ifjú mintások számára is. 
A Minta-tagok közül a következők vettek részt aktívan a tábor lebo-
nyolításában: Cseh Attila, Bíró Noémi Bernadett, Balogh Csilla, utóbbi 
egyben a nagyszalontai néppárt irodavezetője is. A tábor zárónapján 
Bujdosó Beáta, Ungvári József és Matusinka Ibolya szülők mondtak vé-
leményt a rendezvényről: „Sajnáltuk, hogy máris vége lett, csináljanak 
máskor is ilyesmiket, csak így tovább!” – hangzott a helyeslő biztatás.  

Sára péter

Gyerektábort szerveztek a nagyszalontai mintások

A Minta hajdúvárosi szervezete július 17-én tartotta alakuló ülését Makkai Ágota 
elnökletével, a Erdélyi Magyar Néppárt védőszárnyai alatt, annak székházában.

Nagyszalonta külterületén, alig kilométernyire a város szélétől, az Arad irányába 
vivő országút mentén, a kiserdő szélén pihenőzónát, csónakázó tavat, játék- és 

sétálóhelyet tervezett kialakítani az elöljáróság, neki is láttak pár éve a munkála-
toknak, Borbély László RMDSZ-es miniszter meg is ígért mindenféle támogatást, 

de ma már azon morfondíroznak az erre járók: megvalósul-e valaha, amit ide 
terveztek? Vajon mennyi pénzbe került eddig mindez? És ki az, aki minderre 

magyarázattal szolgál? 

Az augusztus 18-án megtartott bélfenyéri (Tenke község) falunapon több dél-bihari nép-
pártos szervezet is képviseltette magát, így ott voltak a bélfenyéri, nagyszalontai, tenkei, 
várasfenesi és természetesen a helybéli EMNP-sek. A rendezvényt megtisztelte jelenlétével 
Csomortányi István, a Néppárt Bihar megyei elnök is. Egy délutáni eszmecserén elbeszél-
gettek a helybéliekkel, kikérve véleményüket az EMNP jelenlétéről az erdélyi és partiumi 
politika színterén. Többen csalódásukat fejezték ki az elmúlt 23 év magyar közképviselete 
és érdekvédelme fölött. Elmondták: Bélfenyéren is azt tapasztalták az évek során, hogy a 
romániai választásokon mandátumot nyert „hivatásos” politikusok nem nagyon érdeklőd-
nek a helyi közösség sorsa felől, ha erre is járnak, szűk baráti körben elfogyasztják, amit 
felkínálnak nekik, s már mennek is tovább.
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Orbán Viktorral találkoztak a Néppárt vezetői
A hagyományos tusványosi találkozóra jú-

lius 27-én kerítettek sort Tusnádfürdőn a ma-
gyar kormány és az Erdélyi Magyar Néppárt, 
illetve és az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
vezetői. Orbán Viktor miniszterelnökkel, Sem-
jén Zsolt miniszterelnök-helyettessel, Németh 
Zsolt államtitkárral, Répás Zsuzsanna helyet-
tes államtitkárral, valamint Hidvéghi Balázs-
zsal, a Fidesz stratégiai igazgatóhelyettesével 
a Néppárt részéről Toró T. Tibor elnök, Papp 
Előd, Szilágyi Zsolt és Zatykó Gyula alelnökök, 
az EMNT képviseletében pedig Tőkés László 
elnök és Sándor Krisztina ügyvezető elnök ta-
lálkoztak. 

A megbeszélésen sikerként értékelték a 
kedvezményes honosítási folyamat eddigi 
eredményeit, a kormányfő pedig elismerően 
szólt az EMNT demokráciaközpontjainak te-
vékenységéről. Megállapodtak abban, hogy 
a honosítást folytatni kell mindaddig, amíg 
igény mutatkozik iránta. A magyar kormány, 

a Néppárt és az EMNT képviselői egyetértet-
tek abban, hogy a határom túli magyar kö-
zösségek esetében az a legfontosabb, hogy 
minél több külhoni állampolgár vegyen részt 
a 2014-es magyarországi országgyűlési vá-
lasztásokon. A miniszterelnök értékelte, hogy 
konszenzus van abban, hogy nemcsak a politi-
kai pártoknak, hanem például a civil szerveze-
teknek is feladata a szavazásra jogosult kettős 
állampolgárok tájékoztatása a választásokról, 

illetve a segítség a regisztrációban. A Néppárt 
képviselői hangsúlyozták: ők minden eszköz-
zel segíteni fognak ebben a tájékoztatási és 
mozgósítási folyamatban.

A találkozón szó esett a Romániában esedé-
kes régiósításról is, Toróék ismertették a párt 
saját elképzelését, illetve a bukaresti ötleteket 
elutasító álláspontját. A magyar miniszterel-
nök nagyra értékelte az Erdélyi Magyar Nép-
párt kitartását és törekvését arra, hogy aktív 
fellépésre biztassa az erdélyi magyar közössé-
get, példaként említve a július 20-i megmoz-
dulásokat, amelyek keretében a Néppárt hívá-
sára 119 erdélyi településen vonultak az utcára 
az emberek, hogy tiltakozzanak a román kor-
mány tervezett közigazgatási átalakítása ellen.

A tusnádfürdői találkozón megállapodtak 
abban, hogy ősszel folytatják az egyeztetést 
annak érdekében, hogy az erdélyi magyar kö-
zösség egységesen vegyen részt a 2014-es eu-
rópai parlamenti választásokon.

A bihari RMDSZ ügyvezető elnöke és parlamenti 
képviselője fittyet hány nemcsak a szabályokra, 
hanem a jóérzésre is: gépkocsiját a mozgáskor-
látozottaknak fenntartott helyen parkoltatja a 
hajdan Bémer püspökről elnevezett téren. Ezt 
dumáld ki, Ödön!

Traian Băsescu román államfő és poli-
tikustársai magyarellenes kirohanásai a 
tusnádfürdői és borzonti táborokban elhang-
zottak nyomán tisztábbá tették a képet. Meg-
mutatták, hogy a magyar közösség leszámol-
hat azzal az illúzióval, miszerint a romániai 
politikai palettán van olyan román erő, amely 
megértőbb a magyar ügyek iránt. Most egy-
értelművé vált, hogy a releváns román pártok 
között egyetlen potenciális szövetséges sincs, 
ha nincs más, amivel kampányoljanak, mind-
egyik előhúzza a magyar kártyát.

A kormányoldal pártjainak Băsescu szél-
sőségességét ostorozó kijelentései már csak 
azért is hiteltelenek, mert ők maguk is ma-
gyarellenes izgatással kerültek tavaly először 
hatalomra. Azóta sem változtak meg, a román 
külügy közleményeiből csak úgy süt az avítt, 
nemzetállami retorika, amely Romániát kizá-
rólag a románok országának tekinti, ezért hal-
lani sem akar a magyarok önrendelkezéséről, 
a magyar nyelv regionális státusra emelésétől 
azon régiókban, ahol a magyarság őshonos, 
pedig ez valóban egyenrangú polgárokká ten-
né az erdélyi magyarokat.

A kormány RMDSZ-t dicsérő retorikája se 
tévesszen meg senkit: azért állítják szembe 

Pontáék, pozitív példaként, a „szélsőséges” 
magyar szervezetekkel, mert úgy gondolják – 
talán a tapasztalat alapján –, hogy a tulipáno-
soktól kell a legkevésbé tartani, adott esetben 
néhány kormányzati tisztséggel leszerelhetők 
a „radikális” igények. Ezért sem javallott az 
ezen pártok alkotta kormányt legitimálni egy 
esetleges magyar kormányrészvétellel.

A másik oldalon Băsescu most bebizonyí-
totta, hogy csupán szavazatszerzési trükk volt 
a magyarok iránti nagyobb megértés. Az er-
délyi magyarok három alkalommal kihúzták 
őt a csávából, most azonban új pártja számára 
toboroz szavazókat, akiket jobb híján naciona-
lista diskurzussal próbál megfogni.

A băsescui „pálfordulás” is jelzi: bár a parla-
menti küzdelmet sem kell feladni, a jogköve-
telések és az autonómiatörekvések számára 
alacsonyabb szinten, a román civilek körében 
kell támogatást keresni. Alulról építkezve, 
nem csupán magyar, hanem közös, regionális 
igényként kell itthon és külföldön megfogal-
mazni az önrendelkezés szükségességét, azt, 
hogy például a közigazgatási átszervezésről 
ne Bukarest döntsön önkényesen. Az ugyan-
is továbbra is bizonyos, hogy egyedül nem 
megy.

balogh Levente 
(Krónika)

„Tiszta” helyzet

Augusztus 3-án kerékpártúrát szervezett 
Érmihályfalváról Debrecenbe a Pro Parti-
um Egyesület és Érintő Egyesület, az Erdélyi 
Magyar Nemzeti Tanács érmelléki irodája 
kezdeményezésére. Több mint harmincan 
jelentkeztek, fiatalok és idősek egyaránt. A 
kezdeményezés fő célja az volt, hogy élő kap-
csolatot alakítsanak ki az Érmellék és a törté-
nelmi vonzásközpont, Debrecen között. Erre jó 
alkalom volt az augusztus 1-4. között megren-
dezett Debreceni Borkarnevál is. A 40 km-es 
távot kisebb pihenőkkel három óra alatt tették 
meg az érmellékiek. 

Kerékpárral az 
Érmellékről Debrecenbe
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Az Erdélyi Magyar Néppárt – az Erdélyi Ma-
gyar Nemzeti Tanács  támogatásával – 2013. 
július 20-án 20 órakor húszperces tüntetése-
ket szervezett Románia közigazgatási átala-
kítási terve elleni tiltakozásként az ország 119 
településén. Ezek között ötven partiumi és 24 
Bihar megyei helyszín volt, csupán pár telepü-
lésen nem sikerült időben megszervezni a ter-
vezett akciókat. Megyénkben Nagyváradon, 
Érmihályfalván, Nagyszalontán, Margittán, 
Székelyhídon, Árpádon, Bályokon, Bélfenyé-
ren, Biharon, Bihardiószegen, Érkörtvélyesen, 
Érselénden, Érsemjénben, Érolasziban, 
Hegyközpályiban, Hegyközszáldobágyon, 
Hegyközszentmiklóson, Hegyközújlakon, 
Szalacson, Ottományban, Örvénden, Papta-
másiban és Tenkén demonstráltak és gyűj-
töttek aláírásokat az ügy iránt elkötelezettek 
azért, hogy a Partium egységes, kétnyelvű 
autonóm közigazgatási régió legyen, az illető 
település ehhez tartozzon, és ezt helyi népsza-
vazás szentesítse. 

Demonstrációk voltak szerte a megyében

Közel  ezres tömeg a nagyváradi Olaszi parkban

Árpádon maroknyian voltakDiószegen lekesen demonstráltakTamásiban a fiatalok is aktívak

Szalontán többen is lehettek volna

Bihar


